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 اتمام ثبت نام جاماندگان
 مرحله دوم سامانه یکپارچه 

سایت سامان یکپارچه تخصیص خودروها که از دوشنبه شب 
)ششم شهریور ماه( برای سه درصد متقاضیان جامانده از مرحله 
دوم که در آن زمان نوبت دریافت کرده بودند، اما خودروسازان 
ظرفیت تخصیص نداشتند، بازگشایی شده بود، ساعت ۲۰ شب 

گذشته )پنجشنبه( این مهلت پایان یافت. 
سایت سامانه تخصیص یکپارچه خودروها برای سه درصد از 
متقاضیان مرحله دوم فروش یکپارچه خودروها که در آن زمان 
نوبت دریافت کرده بودند، اما خودروسازان ظرفیت تخصیص 
نداشتند، از ساعت ۲۰ روز دوشنبه هفته ای که گذشت )ششم 
شهریور ماه( بازگشایی و فعال شد تا این افراد بتوانند با حفظ 
اولویت، برای انتخاب خودروی جدید و جایگزین از میان ۹ مدل 

از محصولات ارائه شده توسط دو خودروساز اقدام کنند. 
این مهلت به مدت سه روز و تا ساعت ۲۰ شب گذشته 
)پنجشنبه ۹ شهریور ماه( وجود داشت و بدین ترتیب شب 

گذشته پایان یافت. 
توسط  شده  ایجاد  ظرفیت  به  توجه  با  است؛  گفتنی 
خودروسازان در پی افزایش تولید، متقاضیانی که در مرحله 
دوم سامانه فروش یکپارچه و نوبت دهی، هیچ خودرویی به 
آنها تخصیص داده نشده بود، نیز می توانستند برای ثبت نام در 

سامانه اقدام کنند. 
به گزاش ایسنا، همچنین همه متقاضیان محصولات این 
دو شرکت خودروساز که موعد تحویل آن ها در فصول آتی یا 
سال ۱۴۰۳ نیز است، می توانستند در این بازگشایی خودروی 
انتخابی خود را با محصولی دیگر از محصولات همان شرکت 

جابه جا کنند. 

ایران تولید نفت اوپک را بالا برد
نظرسنجی رویترز نشان داد تولید نفت اوپک در ماه اوت، با 
افزایش قابل توجه تولید ایران و به رغم کاهش اضافی تولید از 

سوی عربستان، صعود کرد. 
ایران از مشارکت در کاهش تولید اوپک معاف است و صادرات 
نفتش در سال ۲۰۲۳، با وجود تحریم های آمریکا، افزایش پیدا 
کرده است، اما دیدگاه های مختلفی درباره میزان دقیق آن وجود 
دارد. برخی از تحلیلگران می گویند که رشد صادرات ایران، به 

چالش اوپک پلاس در مدیریت بازار اضافه می کند. 
 تولید ۱۰ عضو اوپک که در توافق کاهش عرضه اوپک پلاس 
مشارکت دارند، ۱۰ هزار بشکه در روز در اوت کاهش یافت. 
عربستان سعودی و سایر تولیدکنندگان خلیج فارس، پایبندی 
بالا به محدودیت عرضه را حفظ کرده و کاهش تولید اضافی را 
اعمال کردند. طبق نظرسنجی رویترز، تولید نفت عربستان 
سعودی که بزرگ ترین صادرکننده اوپک است، حدود ۹ میلیون 
بشکه در روز در اوت، ماند. ریاض کاهش داوطلبانه تولید یک 
میلیون بشکه در روز را در اوت برای دومین ماه متوالی تمدید 

کرد تا حمایت بیشتری از بازار فراهم کند. 
بنا بر یافته های این نظرسنجی، تولید نفت ایران در اوت، به 
۳. ۱۰ میلیون بشکه در روز رسید که بالاترین میزان از سال 
۲۰۱۸ است که واشنگتن، تحریم ها علیه ایران را مجددا وضع 
کرد. به گفته تحلیلگران، صادرات بالاتر، نتیجه موفقیت ایران 
در دور زدن تحریم های آمریکا است و این نظرسنجی نشان داد 
که دومین افزایش بزرگ تولید در میان اعضای اوپک، مربوط 
به نیجریه بود که شاهد ازسرگیری صادرات نفت از پایانه 
فورکادوس بود. تولید اوپک همچنان تقریبا ۸۰۰ هزار بشکه در 
روز کمتر از سطح هدف گذاری شده است، زیرا نیجریه و آنگولا، 
از ظرفیت کافی برای تولید مطابق سهمیه توافق شده، برخوردار 
نیستند. به گزارش ایسنا، نظرسنجی رویترز با هدف رصد عرضه 
به بازار نفت انجام می شود و بر اساس داده های فراهم شده توسط 
منابع خارجی، داده های رفینیتیو آیکان، اطلاعات شرکت های 
رصدکننده صادرات نفت شامل کپلر و پترولجستیک و اطلاعات 
ارائه شده توسط منابع شرکت های نفت، اوپک و مشاوران تهیه 

شده است. 

خبر خوش بذرپاش از خرید هواپیما
وزیر راه از جابه جایی ۱۲۸ هزار زائر اربعین توسط هواپیما خبر 
داد و گفت: خرید تعدادی هواپیما در حال انجام است که به دلیل 

تحریم ها نمی توان اطلاع رسانی کرد. 
به گزارش تسنیم، مهرداد بذرپاش با یادآوری اینکه تاکنون 
۱۲۸ هزار نفر از مسافران به صورت رفت و برگشت از مسیر 
هوایی برای سفرهای اربعین استفاده کرده اند و از امروز تعداد 
این مسافران در عملیات بازگشت بیشتر خواهد شد، اظهار کرد: 
7۸ هزار مسافر از ترمینال سلام در فرودگاه امام خمینی)ره( 
عازم عتبات عالیات شدند. وی با بیان اینکه تاخیر در پروازهای 
اربعین نسبت به سال گذشته با کاهش محسوسی همراه شده 
است، ادامه داد: پروازهای خروجی طی ۳ روز آینده اوج می گیرد 
و تلاش می کنیم پروازهای فوق العاده نیز برای سفرهای اربعین 
برقرار شود. وی با اشاره با برپایی موکب توسط شرکت های 
هواپیمایی در فرودگاه  امام  خمینی )ره( اظهار کرد: امروز این 
فرودگاه به یمن وجود یک شهید تفحص شده پس از سال ها و 

خاکسپاری وی در ترمینال سلام، متبرک شد. 
وی با اشاره به تدارکات دیده شده در فرودگاه امام 
خمینی)ره( برای سفرهای اربعین گفت: ظرفیت پارکینگ این 
فرودگاه 7 الی ۸ برابر افزایش یافت و محوطه نیز آسفالت شد، 

همچنین پارکینگ رایگان در اختیار زائران قرار گرفت . 
وزیر راه و شهرسازی درباره قیمت  بلیت  سفرهای هوایی 
اربعین توضیح داد: از شرکت های هواپیمایی درخواست 
نظارت حداکثری داشتیم و خوشبختانه با فروش بلیت توسط 
ایرلاین ها، کنترل و عرضه بلیت ها با قیمت  مصوب محقق شد. 
گزارش های حداقلی در خصوص برخی تخلفات دریافت کردیم 
که تعزیرات ورود کرد و جرایمی برای متخلفان در نظر گرفته 
شد. به گزارش تسنیم، بذرپاش درباره آغاز بازگشت زائران 
گفت: حمل ونقل عمومی و شبکه اتوبوسرانی بین جاده ای 
کشور همکاری جامع و کاملی در این ایام داشتند و بیش از ۲۰ 
هزار سفر با ناوگان اتوبوسرانی عمومی انجام شد. ۴7 هزار سفر 
با تاکسی های اینترنتی برقرار شد و ظرفیت حمل ونقل ریلی به 
مقاصد پایانه های مرزی ۲۰ درصد و ظرفیت حمل ونقل هوایی 
نیز به لحاظ تعداد نیز ۳۰ درصد افزایش یافت. همچنین عده ای 
نذر داشتند و با خودروهای شخصی خود مسافران اربعین را به 

پایانه های مرزی منتقل کردند. 

اخبار

 تبعات انحلال 
ستاد مدیریت سوخت

در شرایطی به سر می بریم که ۱۲ میلیون 
لیتر ناترازی بنزین وجود دارد و مدیریت آن به 
شدت دشوار شده است؛ شاید بهترین راه برای 
برون رفت از چنین مشکلی احیای دوباره ستاد 
مدیریت سوخت باشد. از سوی دیگر افزایش 
بی رویه مصرف و ناترازی بنزین به یکی از 
مهم ترین مسائل روز تبدیل شده مشکلی که 
ممکن بود در سال های گذشته نیز تجربه کنیم، 
اما برای جلوگیری از آن کار گروهی با اختیارات 
ویژه تحت اداره اعضای هیات دولت با ساختار 
فرا دستگاهی ایجاد شد و ستاد مدیریت حمل 
و نقل و سوخت نام گرفت. ستاد مدیریت حمل 
و نقل و سوخت از سال ۱۳۸۵ با هدف برنامه 
ریزی راهبردی در مدیریت مصرف و تأمین 
سوخت، سیاست گذاری در سهمیه بندی 
بنزین، کارت هوشمند سوخت، توسعه ناوگان 
حمل و نقل عمومی، خروج خودروهای فرسوده 
و برخی از هماهنگی های بین به عنوان تنها 
دستگاه فرا سازمانی آغاز به کار کرد، اما زمانی 
که این ستاد داشت به بلوغ می رسید به یکباره 
با تصمیمی غیرقابل توجیه فرایند انحلال آن 
در دولت قبل آغاز شد.  اواسط سال ۹۴ بود که 
ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت به سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای منتقل شد، این 
انتقال بر اساس تصمیم هیأت وزیران و اصلاح 
ماده )۲۳( آئین نامه اجرایی قانون توسعه حمل 
و نقل عمومی و مدیریت مصرف سوخت صورت 
گرفت، اما همین امر واکنش های زیادی را به 
دنبال داشت عده ای چنین انتقالی را مثمر 
ثمر می دانستند و برخی از کارشناسان این 
اتفاق را منجر به از دست رفتن کارایی این 
ً با گذشت ۸ سال  ستاد می دانستند.  اخیرا
علیرضا احمدی سرپرست ستاد مدیریت 
حمل ونقل و سوخت از تصمیم اشتباه چنین 
انتقالی سخن به میان آورده و گفته است: هدف 
عالیه شکل گیری ستاد سوخت بحث مدیریت 
حمل ونقل عمومی و مدیریت مصرف سوخت 
بود.  وی ادامه داد: در واقع پیگیری مصوبات 
ستاد تبصره ۱۳ وظیفه اصلی این ستاد بود. 
در آن زمان برای اینکه اهمیت حمل ونقل 
را نشان دهند و مصرف سوخت را مدیریت 
مدیریت  عنوان  تحت  کارگروهی  کنند، 
حمل ونقل عمومی و مصرف سوخت تشکیل 
شد. اختیارات این کارگروه در حد اصول 
۱۲7 و ۱۳۸ قانون اساسی بود، یعنی به عنوان 
نماینده ریاست جمهوری اختیارات هیات 
وزیران را داشت.   به گفته احمدی سال ۹۲ 
تصمیم گرفته شد که ستاد مدیریت حمل ونقل 
و سوخت از ریاست جمهوری به وزارت راه 
و شهرسازی منتقل شود. ماهیت کار ستاد 
فرابخشی بود؛ وزارت راه و شهرسازی یکی از 
جاهایی بود که موارد را پیگیری می کردیم. 
اینکه ستاد زیرمجموعه وزارت راه و شهرسازی 

شد خیلی از مسائل را تحت الشعاع قرار داد. 
وی با تاکید بر اینکه این تصمیم گیری اشتباه 
بود، اظهار کرد: خود تصمیم گیران این موضوع 
نیز پس از مدتی به این نتیجه رسیدند، واقعاً 
خیلی از کارها مغفول ماند.  حسین هاشمی 
معاون اسبق ستاد مدیریت حمل و نقل و 
سوخت کشور نیز در رابطه با این موضوع به 
مهر گفت: وجود یک مجموعه سیاست گذار 
و ناظر بر اجرای سیاست های انرژی می تواند 
به ساماندهی مصرف در کشور کمک کند.  
وی با اشاره به مصرف افسار گسیخته بنزین 
در کشور، توضیح داد: اکنون شاهد افزایش 
بی رویه مصرف بنزین هستیم، همین شرایط 
ممکن بود در سال ۸۵ اتفاق بیفتد که با 
تشکیل کارگروه ویژه و اختیارات ویژه به 
افرادی در اعضای هیات دولت ساختار فرا 
دستگاهی ایجاد شد.  به گفته این کارشناس 
انرژی در نهاد ریاست جمهوری، این کارگروه 
و  میان مدت  کوتاه مدت،  برنامه های  با 
بلندمدت برای مصرف بنزین یعنی ۱7 سال 
پیش طراحی شد.  وی ادامه داد: با اجرای 
سیاست های مدیرت عرضه بنزین و مدیریت 
تقاضای سفر در بخش حمل و نقل کاهش 
چشمگیری در مصرف بنزین داشتیم در 
حالی که خودروهای مورد استفاده در آن 
زمان خودروهای کاربراتوری پرمصرف بودند 
ولی با مدیریت مصرف کاهش اتفاق افتاد.  
هاشمی با اشاره به اینکه بودجه خوبی در 
بخش هایی مانند بخش نوسازی خودروهای 
فرسوده در بخش اصلاح ساختار تخصیص 
بنزین، دولت الکترونیک و توسعه حمل و نقل 
عمومی تخصیص پیدا کرد، توضیح داد: بودجه 
تخصیص یافته به این بخش ها معمولاً از محل 
صرفه جویی مصرف بنزین تأمین می شد.  
به گفته این کارشناس انرژی اجرای چنین 
سیاست های در یک دهه منجر به مدیریت 
مصرف بنزین شد، اما متأسفانه با سیاست های 
اشتباه دولت یازدهم سازمان حمل و نقل 
سوخت در سال ۹۵ منحل و در قالب یک 
اداره کل در سازمان راهداری ادغام شد.  وی 
خاطرنشان کرد: وزارت نفت با سیاست و برنامه 
ریزی اشتباهی که پیش گرفت یعنی سیاست 
تک نرخی کردن بنزین را دنبال کرد و زیر 
ساخت سهمیه بندی بنزین را توسعه ندادند و 
حذف کردند که اکنون شاهد شرایط نا بسامان 
در مصرف بنزین هستیم که ریشه و علت آن 
انحلال ستاد مدیریت سوخت بوده است بدون 
توجه به سیاست های کلان و قوانین برنامه ای 
از جمله قانون توسعه حمل و نقل و سوخت که 

سال ۸۶ توسط مجلس به تصویب رسید. 

آرمان ملی: چند روزی است که بازار خودروهای اسقاطی 
حسابی داغ شده است و دارندگان این خودروها یکباره سرمایه آنها 
نزدیک به ۱۰ تا ۲۰ برابر شد این شایعات از جایی نشات می گیرد 
که گفته می شود به دنبال صحبت های جلال رشیدی کوچی 
نماینده مجلس شورای اسلامی واردکنندگان خودرو موظفند به 
ازای هر دو خودرو وارداتی یک گواهی اسقاط خودرو را ارائه کنند 
و دیگر مانند قبل ارائه معادل ارزش ریالی آن قابل قبول نیست 
که به دنبال این اخبار قیمت خودروهای اسقاطی که در سامانه 
اسقاط دولت حدود ۲۰ میلیون تومان برآورد شده است که در 
بازار آزاد به حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیون تومان می رسد. کارشناسان 
معتقدند این افزایش قیمت ها بازار سیاه از جانب دلالانی است که با 
سوءاستفاده از فرصت ایجاد شده در صدد کسب درآمد برای خود 
هستند که البته بعید است فرصت اجرایی شدن بیابند همچنین 
در صورت اجرای بهینه این طرح، علاوه بر فرصتی برای نوسازی 
ناوگان حمل و نقل، به بهینه سازی هوای آلوده کلانشهر ها و کاهش 
آلودگی هوای ناشی از تردد خودروهای فرسوده و انتشار گازهای 

سمی می توان امیدوار بود. 
    سرعت گیر واردات خودروهای کارکرده 

سپهر جعفری کارشناس خودرو در این خصوص به »آرمان 
ملی« گفـت: واردات خودروهای کارکرده به کشور بعد از تصویب 
از سوی دولت با وجود عدم واگذاری ارز به متقاضیان، مشتاقان 
بسیاری در سطوح مختلف پیدا کرد که از این رو دولت نیز به 
منظور متعادل ساختن این التهاب و همچنین استفاده بهینه از 
این رویکرد، مقرر ساخت به ازای واردات دو خودرو باید یک گواهی 
اسقاط خودرو ارائه شود که همگان از آن به عنوان سرعت گیر این 

لایحه یاد می کنند. 
   رانت های ماندگار بازار خودرو 

او افزود: با توجه به اینکه فرآیند واردات خودرو به کشور از سال 
۱۳۹7تاکنون متوقف شده بود بسیاری از مراکز اسقاط خودرو نیز 
از فعالیت بازمانده بودند و با مصوبه جدید دولت مبنی بر واردات 
خودروهای کارکرده، فرصتی جدید برای آغاز به کار این گروه 
مهیا شد و البته همزمان با اجرای آن، باب رانت های مختلف و 

رخدادهای عجیب و غریب نیز در این بازار شروع به کار کرد. 
جعفری ادامه داد: خرید و فروش خودروهای فرسوده پس از این 
مصوبه با قیمت هایی گزاف تر از خودروهای نو برای فروش آگهی 
شدند تا سعادت جابه جایی با خودروهای خارجی، حتی کارکرده 

را بیابند، اتفاقی که تنها در ایران فرصت نمایش می یابد. 
   فرصت سازی در پسِ واردات خودرو

او توضیح داد: هرچند استفاده بهینه از عطش خریداران 
خودروهای وارداتی خارجی برای ارائه گواهی اسقاط  طرحی 
مناسبی برای نوسازی ناوگان حمل و نقل و همچنین کاهش 
آلودگی های زیست محیطی مطلوب است، اما در این میان باز 
هم دلالان فرصتی یافتند تا نانی تازه برای خود بیابند و قیمت 
خودروهای فرسوده را به شکل سرسام آوری افزایش دهند، به 
گونه ای که گویا هیچ ناظری در این زمینه وجود ندارد و یا شاید 

دستی بر اجرای چنین فجایعی دخیل است. 
   رانت جدید برای مالکان خودروهای اسقاطی

این کارشناس اضافه کرد: مطابق آنچه در قانون واردات 
خودروهای کارکرده ذکر شد، اکنون متقاضیان واردات خودروهای 
دست دوم بایستی گواهی اسقاط به گمرک ارائه دهند، بنابراین 
علاوه بر هزینه ای که صرف خرید خودرو کارکرده خارجی می شود 
باید یک خودرو فرسوده نیز خریداری شود و ساده ترین خودروهای 
فرسوده موجود در بازار نسخه های قدیمی پیکان و رنو هستند که 
در حال حاضر برای خرید یک پیکان جهت اسقاط، به بودجه ای 
در حدود ۶۰ میلیون تومان نیاز خواهید داشت و خرید رنو پی کی 
نیز بین ۵۰ الی ۸۰ میلیون تومان بودجه نیاز دارد البته این شرایط 
مربوط به زمان حال است و اگر فرآیند واردات خودروهای کارکرده 
رونق بگیرد و افراد بسیاری اقدام به واردات خودرو دست دوم کنند 
قیمت خودروهای اسقاطی به سطوح بالاتر نیز ارتقا خواهد یافت. 

   قیمت گذاری های اسقاطی ها ماندگار نیست
جعفری توضیح داد: شاهد نرخ های نجومی خودرو های سال 
پایین که به عبارتی در طرح جایگزینی خودرو های فرسوده 

می باشند هستیم و مسلما این نرخ گذاری ها یک اقدام غیرواقعی و 
شایعه ای بیش نیست که در بستر برخی پلتفرم های فروش مجازی 
از جمله دیوار به راه افتاده است، بنابراین مردم این قیمت ها را 
جدی نگیرند و از خرید این دسته خودرو ها که قیمت غیر واقعی 
دارند خودداری کنند، چراکه ضرر جبران ناپذیری را برای خریدار 
به همراه دارد همچنین در گذشته این امکان وجود داشت که به 
ازای واردات هر دستگاه خودرو یک گواهی اسقاط را خریداری 
کرد، اما با حذف قانون خرید و الزامی شدن دریافت گواهی اسقاط 
توسط شخص واردکننده می توان امید داشت که مصرف سوخت 
و آلودگی هوای کلانشهر های بزرگی نظیر تهران اندکی کاهش 
یابد.  او معتقد است: طرح جایگزینی خودرو های فرسوده از سالیان 
گذشته مطرح بوده و اکنون این تعیین قیمت ها فقط شایعه است 
و البته شیطنت برخی افراد سودجو و کلاهبردار که نتیجه ای جز 
التهاب دربازار به همراه ندارد. متاسفانه بعضی افراد هم ناآگاهانه و 

به دلیل جو بازار این قیمت ها را می گذارند. 
   چگونگی ارزیابی قیمت خودروهای فرسوده

احمدی، دبیر انجمن مراکز اسقاط در خصوص احتمال 
گرانی خودروهای فرسوده با واردات خودرو گفت: طرح این 
موضوع شایعه است و تجربه ثابت کرده در صورت واردات قیمت 

خودروهای صفر کیلومتر و اسقاطی کاهش می یابد. 
او درباره چگونگی ارزیابی قیمت خودروهای فرسوده در کشور 
گفت: قیمت خودرو فرسوده متاثر از نرخ خودرو صفر کیلومتر در 
بازار است و هر میزان خودرو صفر کیلومتر رشد قیمت داشته باشد 
به ازای آن نیز خودرو فرسوده گران می شود و در صورتی که خودرو 
صفر کیلومتر نیز ارزان شود به همان مقدار قیمت خودرو فرسوده 
کاهش می یابد که مزید اطلاع قانون گذاران و سیاستگذاران باید 
اعلام شود که در سال ۱۳۹۳ که واردات خودرو قابل توجهی به 
کشور انجام شد ۳۵۰ هزار دستگاه خودرو فرسوده از رده خارج 
شد این درحالی است که سال گذشته به رغم تولید یک میلیون و 
۳۵۰ هزار دستگاه خودرو، فقط ۳۵ هزار دستگاه خودرو فرسوده 

از رده خارج شد.
   فرسوده ها نایاب می شوند؟

او درباره ادعای افزایش قیمت خودروهای فرسوده همزمان 
با واردات گفت: به تازگی یک نماینده مجلس شورای اسلامی 
اعلام کرده است که در صورت واردات خودروهای سواری به 
کشور قیمت خودروهای فرسوده افزایش می یابد در این خصوص 
ابتدا باید اشاره کرد که طرح این موضوعات شایعه است چرا که 
تجربه ثابت کرده است با واردات خودرو به بازار کشور، قیمت 
خودروهای صفرکیلومتر و فرسوده کاهش می یابد. مزید اطلاع 
قانون گذاران و سیاستگذاران باید اعلام کنم که در سال ۱۳۹۳ 
که واردات خودرو قابل توجهی به کشور انجام شد، ۳۵۰ هزار 
دستگاه خودرو فرسوده از رده خارج شد. این درحالی است 
که سال گذشته به رغم تولید یک میلیون و ۳۵۰ هزار دستگاه 
خودرو، فقط ۳۵ هزار دستگاه خودرو فرسوده از رده خارج شد. 
اگر قیاسی بین آمار خروج خودروهای فرسوده سال ۱۳۹۳ 
با سال گذشته انجام دهید، متوجه خواهید شد که یک دهم 

سال های واردات خودرو، ناوگان فرسوده از رده خارج شدند.  
جعفری درباره کمبود خودروهای اسقاطی در صورت افزایش 
واردات گفت: در باره اینکه اگر آمار واردات و تولید خودرو افزایش 
داشته باشد، آیا کمبود گواهی اسقاط برای فعالان این حوزه 
ایجاد می شود یا خیر باید گفت که؛ تجارب سال های ۱۳۹۲ و 
۱۳۹۳ نشان داده است که کمبود از نظر گواهی اسقاط وجود 
ندارد. پیشتر در گفت وگو با رسانه ها اعلام کردم که متولیان 
صنعت خودرو از تجارب سال های گذشته برای سیاستگذاری 
تولید و واردات استفاده کنند.  او بیان کرد: در حال حاضر حدود 
۴۰ هزار گواهی اسقاط در کشور موجود است، بنابراین مسئولان 
نباید نسبت به کمبود گواهی اسقاط یا افزایش قیمت خودروهای 
فرسوده نگرانی واهی ایجاد کنند.  کارشناسان معتقدند افزایش 
ناگهانی قیمت خودروهای فرسوده در پلتفرم های فضای مجازی 
بیشتر از اینکه واقعی باشند یک شوی تبلیغاتی و فرصتی برای 
دلالی مقطعی در این برهه از زمان است که البته گمان نمی رود 
فرصت اجرایی شدن بیابد البته بدیهی است اجرای طرح گواهی 
اسقاط در برابر خودروهای وارداتی در صورتی که سامان یافته 
و اجرا شود می تواند بستری مناسب برای بهینه سازی هوای 
کلان شهرها و همچنین نوسازی ناوگان حمل و نقل کشور را 

ایجاد کند. 
   واکنش نمایندگان مجلس خطاب به سوداگران 

خودروهای فرسوده
مصطفی طاهری نماینده مردم زنجان و طارم و عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس در توئیتی نوشت: قابل توجه سوداگران 
خودروهای فرسوده؛ اگر قیمت خودروهای فرسوده، به خاطر 
اسقاط در مقابل خودروهای وارداتی افزایش غیرمعقول داشته 
باشد، بایستی: اولا با اجرای قانون هوای پاک مبنی بر عدم تردد 
خودروهای با عمر بالا، ثانیا تجدید نظر در قانون ساماندهی خودرو 

موجب منطقی تر شدن قیمت ها گردد. 
   سوداگران وارد میدان شدند، وزارت صمت هوشیار 

باشد
لطف اله سیاهکلی درباره افزایش قیمت خودروهای فرسوده 
طی هفته های گذشته نیز گفت: از آنجا که آیین نامه واردات 
خودروهای کارکرده هنوز در دولت تصویب نشده بنابراین واردات 
این خودروها کلید نخورده است، اما این وضعیت نشان دهنده 
فعالیت سوداگران است و وزارت صمت باید وظیفه نظارتی خود را 
به درستی انجام دهد و با استفاده از سامانه های خود از سوداگری 
در این بازار جلوگیری کند و قیمت خودروهای اسقاطی نباید 
بیش از ۱۰ درصد بهای خودروهای نو از همان نوع باشد این 
موضوع باید معیار باشد و اگر قیمت خودروهای اسقاطی بیش 
از ۱۰ درصد نو باشد نشان می دهد که دست دلالان در کار است، 
گرانی خودروهای فرسوده و اسقاطی ربطی به واردات خودروهای 
کارکرده ندارد زیرا این موضوع هنوز کلید نخورده از سوی دیگر 
به  واردات خودروهای نو نیز مرتبط نیست زیرا تعداد چندانی وارد 
نشده و این تاثیری ندارد در هرصورت وزارت صمت باید ورود کند 

و با دلالان برخورد کند. 

 »آرمان ملی« انفجار قیمت خودروهای اسقاطی را همزمان با واردات خودرو بررسی می کند؛ 

پشت پرده قراضه های نجومی 

تامین بخشی از آورده متقاضیان مسکن ملی توسط دولت
مدیر امور مالی صندوق ملی مسکن از 
تکمیل مصلای تهران با منابع مالی این 
صندوق خبر داد و گفت: صندوق ملی مسکن 
بخشی از آورده متقاضیان را به شکل امانی 
تامین می کند.  اصغر صمدی با اشاره به این که 
صندوق ملی مسکن یک صندوق نوپا بوده و 
قرار است با تاکیدهای رئیس جمهور و وزیر راه 
و شهرسازی صندوقی منعطف باشد، اظهار 
کرد:  باید بتوانیم در این صندوق برای دهک ۱ 
تا ۴ جامعه حمایت مالی مسکن داشته باشیم. 
بناست تا از صندوق ملی مسکن، آورده بخشی 
از متقاضیان به شکل امانی تامین شود و بعدها 
توسط مردم جایگزین شود.  وی با یادآوری 
اینکه طبق قانون و تاکید رئیس جمهور، مقرر 
شده تا از منابع صندوق یک سوم هزینه های 
زیرساخت آب و برق در پروژه های نهضت 
ملی مسکن تامین شود، افزود: همچنین 
برای دهک های یک تا ۳ جامعه که توان مالی 
مناسبی ندارند و باید با حمایت های دولتی 
برای تامین مسکن آنها اقدام شود مقرر شده 
تا مابه التفاوت سود تسهیلات از صندوق ملی 
مسکن پرداخت شود.  وی با اشاره به برگزاری 
نشست های هم اندیشی فصلی در استان ها 
با حضور عاملین ذیحساب صندوق ملی 
مسکن استان ها و ذی حسابان شرکت ها و 

سازمان های تابعه خبر داد و گفت:  هدف از 
برگزاری این هم اندیشی ها رفع مشکلات 
اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن و تسریع 
در ساخت مسکن است.  مدیر امور مالی 
صندوق ملی مسکن اضافه کرد: تکالیف 
زیادی در قانون برای دستگاه های متعدد برای 
واریز وجوه به صندوق ملی مسکن وجود دارد. 
مقرر است تا منابع مالیات های بخش مسکن، 
تهاتر نفت و اقساط بازگشتی مسکن مهر، 
در این صندوق واریز شود که البته در سال 
گذشته بعضی از درآمدها محقق نشد.  صمدی 
با اشاره به اینکه منابع صندوق ملی مسکن در 
سال جاری از منابع بودجه ای و منابع داخلی 
تامین می شود، گفت: در منابع بودجه ای سال 
گذشته ۳. ۵ همت تخصیص یافت که بخشی 
از آن برای تامین زیرساخت های آب و برق و 
فاضلاب پروژه های نهضت ملی مسکن هزینه 
شد. امسال نیز منابعی برای این صندوق در 

نظر گرفته شده است که تخصیص می یابد. 
به گفته وی، منابع داخلی صندوق ملی 
مسکن نیز که عمدتا از محل فروش زمین 
در سراسر کشور است توسط ادارات کل راه و 
شهرسازی به حساب های سازمان ملی زمین 
و مسکن واریز می شود و سازمان آنها را بر 
اساس قانون جهش تولید مسکن به حساب 

صندوق ملی مسکن واریز می کند. 
وی با تاکید بر اینکه بانک مسکن مکلف 
است واریزی  اقساط تسهیلات مسکن مهر 
را به حساب صندوق ملی مسکن واریز کند، 
اظهار کرد: حداکثر بهره وری از منابع صندوق 
ملی مسکن در کنار انضباط مالی و اداری 
در دستور کار صندوق است. سرعت اجرای 
پروژه های عمرانی در نیمه نخست امسال 
افزایش یافته و تلاش کرده ایم تزریق اعتبارات 
سریع و دقیق باشد تا پروژه ها به سرعت انجام 
شوند. در موضوع تهاتر، منابع صندوق بخشی 
زمین بوده که توسط سازمان ملی زمین و 
مسکن و شهرهای جدید به صندوق ملی 
مسکن منتقل شده است و بعضا ما از محل 
صندوق نیز برای اتمام پروژه های شهرهای 
جدید کمک کرده و در قبال آن زمین دریافت 

کردیم. 
وی تاکید کرد: صندوق ملی مسکن برای 
تکمیل مصلا های کشور از جمله مصلا تهران 
تکلیف داشت که کمک های لازم از طریق 

سازمان مجری ساختمان ها و تأسیسات 
عمومی و دولتی برای تکمیل مصلا انجام شد.  
مقام مسئول در وزارت راه و شهرسازی تاکید 
کرد: صورت های مالی صندوق ملی مسکن 
برای سال ۱۴۰۱ آماده است و حسابرس 
قانونی که در مجمع تعیین شده مستقر شده 
و حساب های مالی را بررسی کرده است که به 
زودی به وزیر راه و شهرسازی و اعضای هیات 
عامل صندوق ملی مسکن گزارش می شود. 

به گزارش تسنیم، صمدی تصریح کرد: در 
حال پیگیری و تکمیل نیروی انسانی مورد نیاز 
صندوق ملی مسکن برای پیگیری امور محوله 
هستیم. تلاش خواهیم کرد در کنار انضباط 
مالی و اداری، بیش ترین بهره وری را برای 

کشور داشته باشیم. 

  کارشناسان معتقدند: افزایش ناگهانی قیمت خودروهای فرسوده در پلتفرم های فضای مجازی
 بیشتر از اینکه واقعی باشند یک شوی تبلیغاتی و فرصتی برای دلالی مقطعی در این برهه از زمان است 


